
 

 

  

 
 

  

 

  

 

 

 

 

   

 

 

 

Borgerhenvendelse og svar fra  
Lars Gaardhøj og Kim Rockhill 

Fra: XX 

Sendt: 19. september 2022 12:35 

Til: Regionsrådsformand <formand@regionh.dk>; Kim Rockhill <kim.rock-

hill@regionh.dk> 

Emne: Vejledning vedr. PFAS på Margretheholmen 

Kære Kim og Lars, 

Vi bor på Margretheholmen i København hvor prøver fra maj i år har påvist, at 

der er jord- og grundvandsforurening med blandt andet PFASforbindelser i bo-

ringerne. Vi har desperat forsøgt at få vejledning om, hvordan vi som beboere 

skal forholde os til dette. Det har dog ikke lykkedes os endnu at få nogen kon-

kret vejledning, og vi har blot fået besked fra jer (regionen) om, at vi skal af-

vente den endelige rapport som kommer sidst på året.  

Vi har dagligt flere hundrede børn der leger på området. Men ingen giver os 

konkret besked om bærbuske, badevand, drikkevand, eller boldspil i græsset.  

I må meget gerne give os en hurtig og evt. midlertidig vejledning om, hvad vi 

skal gøre, og hvordan vi skal forholde os indtil rapporten foreligger. Er det risi-

kabelt at lege på græsset og drikke af vandet fra hanen?  

I må meget gerne videresende vores henvendelse og orientere resten af ud-

valget for Miljø- og Klima i Region Hovedstaden.   

På vegne af de mange børn på Margretheholmen, 

Beboer XX 
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Fra: Regionsrådsformand <formand@regionh.dk>  

Sendt: 6. oktober 2022 11:03 

Emne: Svar på din henvendelse vedr. PFAS på Margretheholmen 

 

Kære XX 

Tak for din henvendelse. 

Det er meget forståeligt, at du er optaget af at få afklaret, hvilke risici der 

er ved at opholde sig på jeres grund, når der er påvist forurening med 

PFAS. Du kan være forvisset om, at opgaven med at få kortlagt og under-

søgt grunde, der kan være forurenede med PFAS, også er et vigtigt fokus 

for alle os i Region Hovedstaden. 

Desværre tager det tid at få undersøgt og kortlagt de grunde, der er under 

mistanke for PFAS-forurening, bl.a. fordi der skal planlægges og udføres 

undersøgelser med borearbejde og prøvetagning, hvorefter prøverne skal 

analyseres hos et laboratorium og afrapporteres af en rådgiver. Det er en 

proces, der skaber overblik over, hvor stor sundhedsrisikoen er, og dermed 

hvordan en evt. oprensning kan forberedes. 

Som proceduren er i dag underretter regionen grundejer, når vi går i gang 

med at undersøge en lokalitet. Og vi underretter igen, når vi har modtaget 

en endelig rapport med risikovurdering af lokationen fra den rådgiver, der 

har opgaven. I dette tilfælde kan vi forstå, at du har spurgt ind til resulta-

terne. Regionen har modtaget de foreløbige resultater fra jeres grund i 

slutningen af august. 

Du spørger, om regionen kan give en midlertidig vejledning om, hvordan I 

beboere skal forholde jer, indtil den endelige rapport ligger klar. Jeg har 

bedt administrationen om et svar til dig, og her følger administrationens bi-

drag: 

Ophold og leg på området, hvor der er påvist forurening med blandt andet 

PFAS, er der i forbindelse med opførelsen af boligbyggeriet udlagt en halv 

meter ren jord og et markeringsnet, der tydeligt adskiller den underlig-

gende forurenede jord og den tilførte rene jord. Det er derfor ikke muligt at 

komme i direkte kontakt med forureningen ved leg og ophold på området. 

Forureningen vurderes desuden ikke at udgøre en risiko for luften udenfor. 

Bærbuske 

Regionen har kontaktet Styrelsen for Patientsikkerhed for at få deres sund-

hedsfaglige vurdering af, om der er risiko ved at spise bær og frugter dyr-

ket på det forurenede område. Regionens normale procedure i en sag som 
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denne er at kontakte Styrelsen for Patientsikkerhed, når rapporten og risi-

kovurderingerne er udarbejdet. I dette tilfælde har der været flere henven-

delser fra beboerne, og administrationen har derfor valgt at kontakte sty-

relsen allerede nu. Vi har modtaget følgende udtalelse:  

”I har oplyst, at der i jorden ved området på Magretheholmen er påvist en 

kraftig forurening med PFAS-forbindelser, olie- og tjærestoffer samt tung-

metaller i jord i 0,7 m dybde. Der er lagt ren jord oven på i 0,5 meters 

dybde, hvor der vokser brombærkrat og æbletræer. Det er ikke muligt at 

lave en konkret vurdering af optaget af de forskellige stoffer, ud fra de op-

lysninger vi har. Dog mener vi, at rødder fra brombær ikke stikker ret dybt, 

og der bør derfor ikke være en risiko ved at spise disse bær. Æbletræer 

stikker dybere og ud fra et forsigtighedsprincip, bør man ikke spise disse i 

større mængder dvs. lave æblejuice eller lagre dem igennem vinteren og 

dermed spise disse æbler i stort omfang. Hvis vi skal vurdere det mere 

konkret, skal vi have nogle analyseresultater for frugten.” 

Denne information er videregivet samme dag til Den overordnede Grund-

ejerforening v/DEAS. 

Badevand 

Havnearealet ud for Margretheholmen er ikke en del af Københavns Kom-

munes officielle badesteder, jf. https://svoemkbh.kk.dk/badezoner. Det er 

kommunen, der er myndighed i forhold til kvaliteten af badevandet. Regio-

nen har tidligere informeret Københavns Kommune om, at der er påvist 

PFAS-forurening i jord- og grundvand ved Margretheholmen. Efter din hen-

vendelse til regionen om, at der er borgere, der bader i havnen samt oplys-

ninger om en sauna, har regionen kontaktet Københavns Kommune vedrø-

rende disse nye oplysninger. 

Drikkevand 

Der indvindes ikke grundvand til drikkevand på Margretheholmen. I får le-

veret drikkevand fra Hovedstadens Forsyningsselskab (HOFOR). Det er 

HOFOR, der står for kontrol af drikkevandet, og de undersøger løbende 

drikkevandet for PFAS. I kan derfor trygt drikke vandet fra vandhanen. 

Vi håber, at ovenstående besvarer dine spørgsmål. 

Med venlig hilsen 

Lars Gaardhøj og Kim Rockhill 

Lars Gaardhøj 

Regionsrådsformand (A) i Region Hovedstaden 

2. Næstformand for Danske Regioner  

https://svoemkbh.kk.dk/badezoner
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Mail: formand@regionh.dk 

Region Hovedstaden 

Center for politik og kommunikation 

Politiker- og pressebetjening 

Kongens Vænge 2 

3400 Hillerød  

Tlf: 38 66 50 00 

Web: www.regionh.dk 

------- 

Når vi behandler personoplysninger om dig, skal vi efter databeskyttelsesforordnin-

gen give dig en række oplysninger, herunder:  

  

• At formålet med at behandle dine personoplysninger er at sagsbehandle din henven-
delse. Derfor registrerer vi dine personoplysninger i vores elektroniske sagsbehand-
lingssystem.  

• At du kan gøre brug af en række rettigheder, herunder retten til at se dine oplysnin-
ger og retten til at gøre indsigelse mod vores behandling af dine oplysninger 

 

Yderligere information 

Du kan læse mere på www.regionh.dk/persondatapolitik 

Du er også velkommen til at kontakte Region Hovedstadens databeskyttelsesrådgiver, Birgitte 

Hagelskjær Nielsen på  www.region.dk/dpo 
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